
 
 

 

Kl. 14 Styrelsesmøde  
 
Kl. 14.45  Rundvisninger i Vartov  
 
Kl. 15.30  Konstituering af styrelsen  
 
Kl. 16  Oplæg ved Jesper Tang i Vartov Kirke 
 
Kl. 16.45 Pause  
 
Kl. 17  Fortsættelse af styrelsesmøde  
 
Kl. 18  Middag og møde i Hovedudvalg – inkl. konstituering

Den samlede styrelse deltog, dog med afbud fra Mette S., Inge H. V. og Niels 
Peter B.  
Fra sekretariatet deltog Lise K. og Ingrid A. – og Marie L. S. under konstitueringen 

Punkt Indhold Ansvarlig Beskrivelse Bilag  
  

MØDESTART  
 

1. Velkomst samt 
godkendelse af dagsorden 
og referat   

KMA  Indflyvning til arbejdsåret v. KMA 
Referat fra styrelsesmødet i september blev godkendt.  

 

2. Sangvalg  BM Birgitte R.M. præsenterede åbningssangen - en sang, der slår 
tonen an i forhold til Grundtvigsk Forums opgave lige nu: Er der 
steder hvor sandheden synger af Jens Rosendal, nr. 221 i 
Højskolesangbogen 

 

3.  Præsentation  KMA Præsentationsrunde med udgangspunkt i spørgsmålet: Hvorfor 
sidder jeg i styrelsen i Grundtvigsk Forum? – med gode 
tilkendegivelser fra alle i styrelsen og fra sekretariatet: Om at 
arbejde for en sag og drive en udvikling; om at blive sin 
bestemmelse nærmere; om det grundtvigske som samtidighed; 
om Ånd som et kollektiv; og om at virke i de rum, som hverken er 
private eller pekuniære; om at føle sig hjemme og om GF som 
både forum, netværk og forening; og om både at komme med og 
gå med noget fra styrelsen. En runde med go’ inspiration til det 
kommende års arbejde og samvirke i styrelsen. 

 

4.  Introduktion til styrelsen i 
Grundtvigsk Forum  

KMA / LK / 
IA 

Orientering / KMA præsenterede styrelsens opgaver og årshjulet 
for arbejdet.   
Styrelsesmøderne er tilrettelagt lang tid i forvejen – og det blev 
pointeret, at det er vigtigt, at vi er her! Det nye årshjul indeholder 
oplæg til slankere/kortere møder. 
 

Bilag  
4a 
4b 
4c 
4d 
4e 



 
 

 

Opfordring til opmærksomhed på orientering mellem 
Hovedudvalg, FU og sekretariat. I den forbindelse et kontinuerligt 
arbejde med årshjul og formulering af sager i de tre hovedudvalg. 
Til de tre hovedudvalg er Ingrid Ank tilknyttet KPU, Marie Støvring 
tilknyttet Folkeoplysningsudvalget og Rasmus Matthiesen 
tilknyttet SPU. 
 
Der opfordres til, at formændene i de tre hovedudvalg også er 
repræsentanter i FU (jf. forretningsorden).  

  
DYK NED I VARTOV  
 

5.  Mulighed for at gå med på 
én af fire ture  

IA 
LL 
TB 
MS 

Frit valg på fire tema-ture i Vartov:  
Styrelsen var inviteret på gåture og besøg på Vartov: 
 
Grundtvig-Akademiet – Ingrid  
 
Grundtvig-Biblioteket – Liselotte  
 
Vartovs historie (inkl. fortællingen om, hvordan historien om 
Vartov også blev en historie om Grundtvig) – Thorstein Balle  
 
Vartov som fælleshus (inkl. præsentation af ideen om 
byggeprojektet) – Marie  
 
Tak for disse kik-ind besøg og samtalerne, der førte med. 

 

  
KONSTITUERING  
 

5.  Styrelsen konstituerer sig 
med næstformand og 
udvalg  

KMA Styrelsen valgte: 
 
Næstformand: Ulla M. B. 
Sekretær til styrelse og FU: Mette G. 
 
Styrelsen konstituerede sig – se bilag herom.  
 
Repræsentanter til diverse råd og nævn blev endvidere valgt og 
fremgår også af notat vedr. konstituering. 
 
Alle styrelsesmedlemmer meldte sig ind i ét af tre hovedudvalg, 
og konstituerede sig efterfølgende med formænd i udvalgene:  

• Folkeoplysningsudvalget (tidligere Kultur- og 
Samfundspolitisk Udvalg) – Louise F. H.  

• Kirkepolitisk Udvalg – Mette G 
• Skolepolitisk Udvalg – Jon V. S. 

 
Derudover konstituerede styrelsen sig med repræsentanter til 
følgende udvalg – se også her bilag vedr. konstitueringen:  
 

• Medlemsudvalget  
• Økonomiudvalget  
• Vedtægtsudvalget  
• Kollegieudvalget 
• Redaktionsudvalget  

 
  

Bilag  
5a 
5b 



 
 

 

 
 

 
GRUNDTVIGSK FORUM 2025-2027 
 

 

6.  
 

Oplæg ved Jesper Tang   JT Oplæg / m. besøg i Vartov Kirke og med oplysende indføring i et 
grundtvigsk kirke-, skrift- og menighedssyn: Hvad betyder det at 
være grundtvigsk, når man er en kirke?  
Tak Jesper! 
 

 

  
PAUSE  
 

 

7.  Grundtvigsk Forums 
pejlemærker  

KMA/LK/IA Drøftelse / Gennemgang af forslag til nyt pejlemærkepapir.   
 
Til forslaget som forelå og med udgangspunkt også i det 
eksisterende pejlemærkepapir var der bl.a. følgende 
tilbagemeldinger efter styrelsens gruppesamtaler:  
 
Negationerne – Mennesker er ikke maskiner. Der findes ikke liv 
udenfor sammenhæng. Frihed og fællesskab er ikke 
modsætninger – ønske om mere kant! – f.eks. ordet konfliktfyldt – 
eller udfordrende, spændingsfyldt. 
Gerne undvære negationerne – ’arenaerne’ – ønske om et andet 
ord. 
Statisk, konstaterende – eller handlingsorienteret? ’Livet står 
åbent – selvstændig handling er altid en mulighed’ – hvem siger 
man det til? 
Meget selvfølgeligt det der står – lige før det ikke består ikke-
prøven! Mange andre sammenhænge vil sige præcist det samme! 
Vi må ha’ noget at sige som ingen andre siger! –  
’det der er uden for én selv’ – meget ubestemt – hvor er verden? 
’frit demokrati’ – kan et demokrati være ufrit? – Ja/Nej? –  i stedet 
’frihed og demokrati’ – 
Pejlemærkerne er bedst med sammenhængende modsætning – 
som f.eks Jord og Himmel 
’Vi slår os ikke på det’ – tørt, tavst – gerne m. poesiens kraft – Hvad 
skal det bruges til? – af os selv eller andre? Både os – os selv og 
andre – styrelse og sekretariat, udvalg og andre interessenter. Må 
ikke være floskler – et halvt spadestik dybere – bestå ’outsider-
prøven’ – Hvad betyder det f.eks., at mennesket er et åndeligt 
væsen – 
 
LK opfordrede alle til at lave ’skriveøvelser’ derhjemme og sende 
forslag til formuleringer ind! Mange gode bud på formuleringer – 
 
Indsatser: 

- Der blev spurgt ind til begrebet ’social bæredygtighed’ – 
bl.a. med tanke på inddragelse af minoriteter  

- Unge der mister tillid til demokratiet blev nævnt – ’en 
genfortryllelse’ af demokratiet 

- Polarisering – ’modvirke polarisering’ – hvorfor vil vi 
vokse? – for at invitere en større diversitet ind – 

- Tak for alle gode input! 

Bilag 
7a 
7b 

  
OPSAMLING OG AFRUNDING  
 

9. Evaluering af Årsmøde  KMA  Kort opsamling på dette års Årsmøde – hvad skal vi tage med 
videre?  

Bilag 
9 



 
 

 

• Skifte pladser under middagen 
• Begejstring for tiden m. ’kortene’ 
• Tydelig kommunikation vedr. lokation og transport –   
• Vigtig med toastmasters rolle – og introduktion af talere 

m.v., herunder timing under middagen 
• ’Festvibrationer’ ikke nødvendigt –  
• Ønske om styrelsesmøde som optakt til årsmøde, 

ligesom der er ønske om at protokol af årsmøde 
foreligger til styrelsens konstituerende møde 

• Valghandling blev vendt 
• Der henvistes i øvrigt til bilag med en skriftlig opsamling 

på årsmødets gruppearbejde.  
10.  Korte nyheder fra formand, 

sekretariat, akademi samt 
udvalg  

KMA 
JVS 
MT 
LH 
LK 
IA 

Orientering fra sekretariatet v. Lise – bl.a. m. udkast til en ny 
lønpolitik for Grundtvigsk Forum. 
Flot, gennemarbejdet dokument 
Husaftale og lønpolitik giver samlet gennemskuelighed – og 
bæredygtighed 
Lønstigning i relation til omkostningsniveau/pristalsudvikling blev 
nævnt, også forhold ml. kompetence og kvalifikation 
 
Ingrid henviste til bilag 4e – Status på aktuelle sager i 2024 – 
herunder bl.a. Et ordentligt skænderi (i samarbejde m. 
Skoletjenesten og Foreningen Åndsfrihed - grebet af Center for 
Karakterdannelse) – ikke nok m.  dialogorienterede samtaler – 
’hvor er vi ens’ er ikke en samtales succeskriterium – 
 
Webinarer om Kunstig intelligens og demokrati  
 
Endelig blev der henvist til Tros-seminar den 3. december på 
Vartov, bl.a. også med Kirkeministerens deltagelse, ’så mangler vi 
blot muslimernes deltagelse’ 
 
Ansvar er et vigtigt begreb i det kommende – på Folkemødet, i 
Grundtvigsk Tidende og på Krogerup-kurset til sommer 
 
Derudover var der bilagsmateriale fra biblioteket samt tre bilag 
(10e-10g), som omhandler aktuelle projekter i akademiet – Tak, 
Liselotte og Ingrid! 
 

Bilag  
10a 
10b 
10c 
10d 
10e 
10f 
10g 
 

11.  Evt.  KMA Sofie B. H.: Go’ og dårlig presse i forbindelse med Lad os tale om 
tro – ikke nævnt før årsmødet og heller ikke tidl. i dag – underligt 
at læse om, uden at være orienteret, når det ruller i pressen. 
Skarpere på, hvordan vi forholder os til ubekvemme sager –  
Kirsten M. A.: Professionalisere pressehåndtering – i koordination 
m. Sekretariatet. Meget backing i sekretariatet, som vi bør bruge. 
Fokus på orientering og dialog med sekretariatet om sager som 
kommer eller opstår. 
Projektets legitimitet, at vi er gået! 
Hvad kan vi lære af det?  
– udvalgsinitiativer også ind i sekretariats-motoren – bro ml. 
sekretariat og hovedudvalg 
-pressegruppe i sekretariatet – reorganisering i forhold til dette 
 
Tidl. blot skrevet, når det ragede én (Birgitte R.M.) – også noget 
sundt ved dette – og sjovt! Forskellighed i styrelsen er også af det 
gode! – m. koordinering via sekretariatet –  

 



 
 

 

Ikke spørgsmål om strømlining, men orientering! – f.eks. også 
opsamling/perspektivering på Grundtvigsk Forums facebook – 
også et spørgsmål om ’ejerskab’ af debat m.v. 
 
Caroline H.: 10.klasse-debat et andet eksempel på emne, som det 
kunne være godt med proces omkr. – beslutning truffet politisk i 
forligskreds i marts, vedtages inden jul. 
 
Politik for, hvornår/hvordan man underskriver sig som medlem af 
GF – formanden altid udtale sig på GF-vegne, som valgt på 
årsmødet – udviklet sædvane for, at udvalgsformænd også 
underskriver/udtaler sig på vegne af GF – i det aktuelle var det på 
baggrund af styrelsesbeslutning, at GF trak sig fra Lad os tale om 
tro.  
 
Oplagt at arbejde videre med professionalisering af 
kommunikation i offentligheden ifm. styrelsesseminar i marts. 
 
Askov-møde, 23. nov.: Netværk initieret i Venstre om kirke og frie 
skoler – KMA og IA medvirker – Asbjørn N. og MG deltager også. 
 
Steffen nævnte henvendelse fra Menighedsrådsforeningen vedr. 
sognebåndsløsning -aktuelt i forbindelse med MR-valg i 
domsognet i Kbh. 
 
/ Tak for et godt møde! 

For referatet: Mette G. 


